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Republika e Kosovës
Republika Kosovo-Republic of Kosovo

Kuvendi - Skupština – Assembly

VI Saziv 
Jesenje zasedanje

Komisija za ljudska  prava, polnu ravnopravnost,
nestala lica i peticije  

P-br.31/2018

Priština,  4.oktobar 2018. godine

ZAPISNIK

Sednici su prisustvovali: Duda Balje, Lirije Kajtazi, Saša Milosavljević, Mexhide
Mjaku-Topalli, Luljeta Veselaj-Gutaj, Teuta Haxhiu,  Fisnik Ismaili i  Veton Berisha.

Odsustvovali su: Mirjeta Kalludra, Saranda Bogujevci i  Shemsi Syla.

Osoblje za podršku Komisiji : Selman Ymeri, koordinator i Sulltane Gashi, službenik polja. 

Ostali učesnici: Adelina Hasani-KDI, Leutrim Hasani-KDI, Flora Kryeziu-UNICEF i Sanije
Berisha-OSBE.

Sednicom predsedavala, Duda Balje, predsednica komisije.

Članovi komisije nisu imali primedbe na dnevni red koji je predložila predsednica Komisije.
Komisija je odvijala rad prema sledećem :

Dnevnom redu:

1. Razmatranje u načelu Nacrta zakona o peticijama;
2. Razmatranje i usvajanje Izveštaja o  preporukama za sprovođenje monitoringa
    Zakona br. 05 / L-21 o zaštiti od diskriminacije;
3. Razno.

1. Razmatranje Nacrta zakona o peticijama. 

Predsednica, rekla je da imamo nacrt zakona koji je  predložen od Pokreta Vetevendosje, ali
imamo i završeni dokumenat u prethodnom zakonodavstvu koje je usvojila funkcionalna
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komisija. Sada, moramo da odlučimo da li da  ovaj nacrt zakona predložimo Skupštini. Ona je
otvorila raspravu o ovoj tačci dnevnog reda.

Teuta Haxhiu, je rekla da je u prethodnom zakonodavstvu ova komisija uradila  odličan posao
u izradi dokumenta, koji bi trebalo da se obradi kao nacrt zakona funkcionalne komisije i rekla
da trenutni nacrt zakona ne može podržati, upravo zbog toga što je Komisija uradila veliki
posao u izradi tog dokumenta, koji je kompletniji od ovog nacrta zakona koji mi danas
r a z m a t r a m o .
Ona je rekla da ovaj zakon treba da se prosledi Skupštini, ali bez podrške komisije, i početi
procedurama za predlog zakona o peticiji od strane Funkcionalne komisije.

Mexhide Mjaku-Topalli, rekla je da je u parlamentu prošle godine puno uloženo i naporno
radilo na dokumentu na osnovu koga mi tretiramo peticije,  i izrađen je širi  dokumenat od
ovoga. Uvek sam naglasila da treba proslediti taj dokumenat. Ovaj dokumenat, je  isti  kao onaj
prezentiran  u Funkcionalnoj komisiji, Grupa za pravne i političke studije, naglašavajući da
postoji dilema da predlagač ovog nacrta zakona ima pravo uzeti  taj dokument i predstaviti ga
kao njihov dokumenat, zainteresovana sam da znam da li su dobili saglasnost od GPSPC-a? Mi
smo u dilemi da li da  nastavimo sa ovim nacrtom zakona i da li možemo da isti prosledimo 
Skupštini  za ne usvajanje, ali sa obrazloženjem da smo radili na dokumentu i da je dokument
Funkcionalne komisije puno kompletniji   i potpuniji.

Predsednica je odlučila da se glasa  o Nacrtu zakona o peticijama.

Predsednica je naglasila da je sa  7 „uzdržanih“ glasova, 1“ protiv“ i nijedan „za“ Komisija
dala sledeću preporuku:

Da se u načelu ne usvoji N/zakona  06 / L-076 o peticijama.

2. Razmatranje i usvajanje Izveštaja sa preporukama o  nadgledanju  sprovođenja 
    Zakona br. 05 / L-21 o zaštiti od diskriminacije

Predsednica, za ovu tačku dnevnog reda, dala je reč poslanici Luljeta Veselaj-Gutaj,
predsedavajućoj  radne grupe za praćenje i sprovođenje ovoga zakona.

Radna grupa je završila svoj rad u nadgledanju primene ovog zakona i na osnovu činjeničnih
nalaza predložila je tri sledeće preporuke:

 Preporučuje se Vladi Republike Kosovo da izradi novi Nacrt zakona o zaštiti od
diskriminacije.

- Preporučuje se Funkcionoj komisiji za zakonodavstvo, mandate, imunitete, Poslovnik 
Skupštine i nadgledanje Agencije za borbu protiv korupcije da se pitanje diskriminacije
tretira kao krivično delo prilikom izmene Krivičnog zakonika Republike Kosovo.
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- Vlada Republike Kosova, u Nacrtu zakona o budžetu Republike Kosova za 2019.
godinu, da predvidi finansijske troškove za regrutovanje službenika za zaštitu od
diskriminacije od strane opština i pet (5) ministarstava Vlade Republike Kosova,u
slučajevima kada je taj položaj nepopunjen, u skladu sa članom 11.  Zakona br. 05 /
L-21 o zaštiti od diskriminacije.

Ona je naglasila da što se tiče prve preporuke, i mi možemo poduzeti takvu inicijativu u
svojstvu funkcionalna komisija, ako smatramo da je to bolje.

Mexhide Mjaku-Topalli, Komisija je  dobila poziv  od  Komisije  za zakonodavstvo  da od 12.
do 14. decembra  prisustvuje radionici o Krivičnom zakoniku Kosova,  ako me podržite, mogu
da zastupam komisiju  na toj radionici i dostaviti drugu preporuku. Što se tiče prve preporuke,
ona je rekla da je dobro preduzeti inicijativu, kao komisija, ali možda samo za izmenu i dopunu
 da možda nema potrebe za novim nacrtom zakona, već́ samo za izmenu nekih članova, koje je
radna grupa tokom monitoringa evidentirala.

Teuta Haxhiu, rekla je, da prilikom razmatranja Nacrta zakona o budžetu za 2019. godinu,
dobro je predložiti amandman u ime Komisije povodom ne sprovođenja  Zakona o zaštiti od
d i s k r i m i n a c i j e .
Ako je potrebna inicijativa za novi zakon ili izmenu i dopunu, treba da preduzmemo mišljenje i
od IAP da nam pomaže u tom smislu, ali za dostavljanje ovog  izveštaja  Skupštini, danas
postoji dilema. Ona je naglasila da podržava ideju da Mexhide Mjaku-Topalli, da inicira ovo
pitanje na radionici  Komisije za zakonodavstvo.

Lirije Kajtazi, rekla je, da su se neki problemi koje su pokrenuli članovi komisije, odrazili u 
izveštaju, u toku posete radne grupe i neke obaveze ovog zakona takođe su i za Narodnog
Advokata, dok je Vlada, bez razlike, bila neuspešna u rešavanju ovog pitanja, posebno u
pogledu polne perspektive zapošljavanja.

Luljeta Veselaj-Gutaj, rekla je, da nisam znala da se ovaj zakon ne primenjuje do ove mere.
Ona je takođe naglasila, da sve deklaracije sa svih sastanaka odražavaju se u izveštaju. Što se
tiče opština, izbliza  smo se bavili problemima za primenu ovog zakona. Na primer, u opštini
Prizrena, službenica za polnu ravnopravnost je zadužena i  za neke druge odgovornosti i kaže
da ne uspeva da pokaže uspeh u svim oblastima odgovornosti za koje je zadužena. Ista situacija
je bila u  Fushe Kosove / Kosovu Polju i svim ostalim opštinama koje smo posetili. Malo bolje
stanje je u opštini ima posebne službenike za ovo pitanje. Problem nije sve u opštinama, ali i
budžetskim pitanjima, jer je poznato da u nedostatku budžeta ne mogu biti objavljena radna
mesta, a zbog toga  smo predložili i treću preporuku.
Što se tiče prve preporuke, to je rezultiralo da treba izraditi novi zakon, jer ovaj se ne sprovodi,
ali ostaje u našoj nadležnosti, ko će to uraditi. Dalje, naglasila je da se slaže da drugu
preporuku treba dostaviti Komisiji za zakonodavstvo od strane Mexhide Mjaku-Topalli na
pomenutoj radionici.

Veton Berisha, rekao je da postoji jedno pravilo, da u kojoj meri je dozvoljeno da se promeni
zakon ili da se ide sa novim zakonom, ako se utvrdi da li prelazi taj nivo.

Predsednica je naglasila da će se u ponedeljak, 8. oktobra 2018. godine, organizovati  sastanak
u 10:00 časova sa  Narodnim Advokatom, u vezi  preporukama za primenu ovoga zakona.
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3. Razno 
Lirije Kajtazi, obavestila je članove komisije, da će radna grupa za praćenje Zakona o polnoj
ravnopravnosti danas održati  sastanak sa IAP-om.

Predsednica, informisala je članove komisije, da je dobijen  poziv od  Evropskog parlamenta za
učešće na Konferenciji  u Briselu 18. oktobra, na temu: Aspekti osnovnih prava za uključivanje
Roma i borbi  protiv anti-egipćanijanizma, dok smo mi kao komisija trebali poslati dva
poslanika  na ovoj konferenciji.

Nakon toga, ona je potvrdila  da će poslanici: Teuta Haxhiu i Veton Berisha, prisustvovati ovoj
konferenciji koja će se održati u Briselu.

Mexhide Mjaku-Topalli, rekla je, da kada smo se sastali sa gradonačelnicom Tetova, iz
razgovora se pojavila potreba kao prilika za nas da, u veoma bliskoj budućnosti, dobijemo
poziv od gradonačelnice Tetova, za posetu, da vidimo dobre prakse za dobre usluge pružene
deci, bilo da su sa posebnim potrebama ili  sa porodičnim problemima. Dobro je podsetiti
Opštinu Tetova, jer je od interesa za nas da budemo tamo jedan ili dva dana.
Ona je rekla da smo predložili da posetimo kancelarije IAP u opštinama, dom staraca i utočiš
na mesta,  za porodice koje su usvojila  decu.

Predsednica je upoznala  članove komisije da je učestvovala na međunarodnoj radionici protiv
trgovine ljudima,  održanoj  u Tirani od 25. do 27. septembra 2018. godine,  organizovanoj  od
strane Fondacije za trgovinu ljudima u saradnji sa Parlamentom Republike Albanije . Ona je
najavila da je na kraju ovog seminara potpisana i zajednička deklaracija svih učesnika zemalja
na seminaru.

Predsednica,  potvrdila je da će članovi komisije, 8. oktobra 2018. godine, posetiti dom za decu
sa posebnim potrebama u Dečanima i Prizrenu, kao i da prate primenu Zakona o polnoj
ravnopravnosti u ove dve opštine.

Pored toga, članovi komisije pružili su potpunu podršku obilježivanju Nedelje  dojenja. 
Oni su razgovarali o ovom pitanju i podržali inicijativu Kancelarije UNICEF-a na Kosovu i
Ministarstva zdravlja za obilježivanje ove nedelje, koja je počela od 1. oktobra i trajaće do 7.
oktobra 2018.

Potpredsednica, Lirije Kajtazi, naglasila je pitanje albanskih škola na severu zemlje u kojima
učenici još uče po kontejnerima. Ona je naglasila da postoje prepreke u lokalnim institucijama
koje nisu dodelile površine za izgradnju škola. Dobro bi bilo, da se mi kao komisija, pismeno
ili  da se izbliza upoznamo o navedenom pitanju, jer je ova situacija nepodnošljiva.

Predsednica je predložila da se pozovu predstavnici škole “Ganimete Tërbeshi”, opštinske
direkcije za obrazovanje i gradonačelnik  opštine.  

Sednica je završena u 10:00. časova.  

Pripremilo:
Osoblje za podršku Komisiji.
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                                                                                                                 Predsednica komisije,
                                                                                                                      _______________
                                                                                                                             Duda Balje


